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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL
 
Szentmise bevezetése

Isten hozta a Testvéreket!
Kezdődik az ének. Sajátos ennek az éneknek kifejezése: sírva imádkozik az ember! Amikor
Istent keressük, akkor csak ilyen lelkiállapotban kereshetjük őt! A napokban olvastam, hogy
az emberiség felnőtt. Örülünk, ha az emberek felnőttként gondolják el az életüket. Az eszükre
hivatkoztak, hogy az emberi értelem felnőtté tette az embert. Ez öröm. Öröm, ha az ember
értelmére  hivatkozhat,  amikor  keresi  az  élet  gondjaira,  bajaira,  problémáira  a  megoldást.
Rögtön eszembe jutott, hogy mi lesz a szívünkkel?

Tápláljuk-e szívünket, vagy úgy gondoljuk, hogy elég az értelmünk?

Az értelmünk adhat válaszokat a világ kérdéseire, 
de mi lesz a keresztényekkel? 
A keresztények nem csupán a válaszokat keresik, 
hanem meg akarják változtatni a világot! 
A válaszok is segíthetnek ebben, 
de a mai vasárnapon 
az élet nagyon fontos kérdéseire kell keresnünk a választ! 

Jó lenne megfogalmazni egy keresztény választ
és ezzel segíteni a világnak!

Ezt a szentmisét élő József testvérünkért ajánljuk fel, akinek születésnapja van. Élete azon a
határon mozog, hogy már nagyon sokat tudhat maga mögött, de azért még reménykedhet a
jövőt illetően is! Isten éltesse, imádkozunk érte! Tartsunk bűnbánatot!

Szentbeszéd

Kedves Testvérek!
Az ember értelmére hivatkozva keresi az élet kérdéseire a válaszokat. Magától értetődő. Mi
keresztények  is  hivatkozunk  értelmünkre,  tapasztalatunkra,  de  nekünk  van  egy  könyv  a
kezünkben, a Biblia! A Bibliát azért nyitjuk fel, mert az élet kérdéseire megfelelő válaszokat
találunk benne!  A Biblia  nem receptkönyv.  A Biblia  választ  ad az élet,  a  hit  kérdéseire!
Fájdalmas,  az  emberiség  Krisztus  után  2000  esztendővel  is  áldatlan  helyzetére  keresi  a
választ, amelyet a bűn, a betegség és a halál jellemez. Ezek a jelek árulkodnak leginkább az
ember áldatlan helyzetéről! 

Távol van az Isten
Sok baj, megpróbáltatás, szenvedés kínozza a világot. Az ember hogyan szembesül ezekkel?
Madách  azt  mondja,  az  ember  életének célja  a  küzdelem.  Ember  küzdj  és  bízva  bízzál!
Sajátos válasz, én nem tudom elfogadni. Lehetetlen, hogy ez legyen az emberi élet célja! A
küzdelem hozzátartozik életünkhöz, nem is mondhatunk le róla, de életünk célja lenne? 
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Jób – akiről hallottunk ma - Isten elé áll, elpanaszolja gondját, baját és Istennek panaszolja, ez
is sajátos magatartás. Jób azt is kimondja, hogy túl távol van az Isten! Amikor mi életünk
megpróbáltatásaival,  bajainkkal,  szenvedéseinkkel szembesülünk, akkor a távolság az,  ami
áldatlan  állapotot  teremt!  A  bűnben  távolság  található,  a  betegségben  is,  a  halálban
végérvényesen. A gyökereinkről van szó, ezt később hangsúlyozom, amikor emberi életünk
forrásával,  az  imádsággal  szembesülünk.  Jób  történetében  tapasztaljuk  leginkább,  hogy
gondunkban, bajunkban túl távol van az Isten!

Az  ember  a  bűnben csak  magára  gondol,  következésképpen  távol  kerül  mindenkitől!  A
bűnben az ember a maga javát keresi  és távol kerül az emberektől,  akikkel összetartozik,
akikkel közelségben kellene lenni. 

Az embert a betegség kiemeli a családból különösen akkor, amikor egy gyógyító intézménybe
kerül.  Távol  kerül  a  családtól,  a  munkahelyétől.  Bizonyos  értelemben  távol  kerül  a
mindennapoktól. Sajátos helyzetbe kerül.

Az ember a halálban legradikálisabban eltávolodik mindenkitől és mindentől. Mindegyikünk
egyedül hal meg. Akkor is így van, ha jó esetben ott vannak mellettünk szeretteink, amikor
búcsúzunk az élettől, búcsúzunk a világtól.

Istentől való  távolság okozza az áldatlan állapotot
egyéni életünkben és a világban!

A bűnben az ember maga távolodik el, maga fordít hátat Istennek, elmegy tőle. A bűnben
egymásnak is hátat fordítunk, mert nem érdekel bennünket a másik ember helyzete, sorsa,
csak magunkra gondolunk. A betegség kicsit más, a halál is, ezek ellen nem tudunk mit tenni.

Isten Jézusban közel jött hozzánk
Akkor mi a válasz? Mi a megoldás? A válasz Jézus! Ezért említettem a Bibliát! Ezért nyitjuk
ki, mert Jézus az a valaki, akiben Isten közel jött hozzánk! 

Jézus 
a köztünk élő Isten, 
a velünk élő Isten,
a velünk eggyé levő Isten! 
A megoldás tehát a közelség! 

Amikor keressük életünk gondjaira, bajaira, szenvedéseire a választ, akkor erre a közelségre
gondoljunk! Ez nem azt jelenti, hogy radikálisan és gyökeresen megoldódik minden, 

de a közelség az ember egyetlen reménye és egyetlen lehetősége!

Jézus új világot hoz
Gondoljunk  a  mai  evangéliumi  történetre,  Jézus  belép  Simon  házába.  Ahogy  hallottuk,
meggyógyítja Simon anyósát. Önmagában már az, hogy Jézus belép egy zsidó családba, ahol
ott vannak az asszonyok is, ott van az a beteg asszony, már ez is hihetetlen. Ez az asszony,
amikor meggyógyítják, amikor a gyógyító kegyelem felragyog életében, akkor ott marad és
szolgálja őket, ami hihetetlen. A zsidó gondolkodás szerint elképelhetetlen, az asszonynak
nincs ott helye, ott csak a férfiak lehetnek. 
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Jézus mindent megváltoztat!
Megszünteti ezeket a távolságokat, 
megszünteti azt a különbséget, 
ami van férfi és nő között, 
megszünteti azt a megkülönböztetést, 
ami van férfi és nő között. 
Jézus egy új világot hoz!

A közelség uralja ezt a világot!
Emberek közel vannak egymáshoz 

és egymást szolgálják!

Gondoljunk az irgalmas szamaritánus történetére, amiben arról van szó, hogy a bajban lévő
emberhez  odalép  valaki.  Ez  a  közelség  jelenti  számára  az  egyetlen  kiutat,  az  egyetlen
megoldást! Van embere!

Szeretetből szolgálat
Ha a Biblia válaszát keressük, akkor az életünk gondjára, bajára ezt a választ találhatjuk kicsit
sajátos  sarkítással:  szeretetből  szolgálat!  Ma  Csilla  asszony halálára  emlékezünk,  akivel
annak idején sokat  gondolkodtunk azon, hogy a Máltai  tevékenység hogyan jelenjen meg
ebben a világban. Akkor úgy döntöttünk, hogy szeretetszolgálat legyen nem segélyszolgálat,
mint  ahogy  mindenütt  másutt  nevezik  ezt  a  tevékenységet.  Szeretetszolgálat,  vagyis
szeretetből  szolgálat,  ami  mindig  és  minden  helyzetben,  minden  körülmények  között
lehetséges, mert ez az egyetlen válasz:

szeretetből szolgáljuk egymást!
Egymás szolgálatában gyógyító a közelség!

Nincs más orvossága az életnek! 
Isten ilyennek teremtett bennünket!

Amikor a távolságról van szó, 
akkor az ember egyetlen törekvése, 
hogy a távolságot legyőzze!

Emberi életünk forrása az imádság
A történetben azt is hallottuk, hogy Jézus elmegy imádkozni! Ez azért nagyon fontos, mert ez
az utalás elvezet bennünket emberi életünk forrásához!

Emberi életünk forrása az Istennel való kapcsolatunk!
Aki imádkozik, az közel van Istenhez!

Aki  nem  imádkozik,  annak  nincs  köze  Istenhez!  Lehet  sok  mindent  mondani  ezzel
kapcsolatosan, hogy az ember cselekedetei,  megnyilatkozásai a fontosak. Isten a tetteinket
teszi mérlegre, de szükségünk van arra az erőre, ami képessé tesz bennünket a tettekre és ez
az Istennel  való bensőséges kapcsolatunk! A világ megváltozása ide vezethető vissza.  Az
emberek – ahogy a szentmise bevezetőjében mondtam - úgy gondolják, hogy felnőttek, nincs
szükségük erre az istenkapcsolatra, amit mi hívő emberek az imádsággal fejezünk ki. 

Az Istennel való bensőséges kapcsolatunk figyelmeztet bennünket
és képessé tesz arra, hogy szeretetből egymásért éljünk!
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Sajátos a mai vasárnap üzenete. 
Gondjainkkal, bajainkkal küszködünk 
és minden bajunknak az az oka, 
hogy távol vagyunk Istentől! 

Minden probléma akkor oldódik meg,
ha közelebb kerülünk Istenhez!

Az istenközelség emberi kapcsolatunkban reális!

Imádkozzunk azért, hogy megújuljon az életünk! 
Tudjunk segíteni az embereknek abban, 
hogy megtalálják az útjukat, 
megtalálják az élet helyes értelmét! 

Talán jobb lesz a világ is, ha mi hívő emberek erre komolyan gondolunk!

+  A M E N  +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz

A megoldás, életünk kérdéseire válasz az Isten,
aki Jézus Krisztusban közel jött hozzánk!

Kedves Testvérek!
Isten azt várja tőlünk, 

hogy egymáshoz közel kerüljünk, egymás életét szolgáljuk! 
Önző természetünk ne tartson távol egymástól! 

Isten azt várja tőlünk, 
hogy beteg testvéreinket, 
akiket a betegség mintegy kiszakít a közösségből, 
azokat ne hagyjuk magukra! 

Isten azt várja tőlünk, 
hogy segítsünk azoknak, akik elköszönnek ettől a világtól, 
hogy Isten kezébe tudják tenni az életüket, aki az örökélet! 

Imádkozzunk ezért a lelkületért!

Mi Atyánk…
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